

March 3, 1958

M. Zimianin to the Central Committee of the CPSU and to Comrade Iu. V. Andropov, 'On Manifestations of Local Nationalism in Xinjiang (PRC)'

Citation:

"M. Zimianin to the Central Committee of the CPSU and to Comrade Iu. V. Andropov, 'On Manifestations of Local Nationalism in Xinjiang (PRC)'", March 3, 1958, Wilson Center Digital Archive, RGANI, fond 5, opis 49, delo 130, listy 44-47. Translated by David Brophy. https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/175900

Summary:

During party meetings in Xinjiang, some individuals advocated for the creation of an independent Uyghur republic.

Credits:

This document was made possible with support from MacArthur Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan Translation - English

44

Секретно. Экв.

HK KHCC

тов. АНДРОПОВУ Ю.В.

При этом направляем Вам справку "О проявлениях местного национализма в Синьцаяне /КНР/, составленную по материалам намих консульств в Урумчи и Кульдже. Приложение: упомянутое на 3 страницах. /вх. 185с/

M. Smuleonar

«З » марта 1958 года 10/2/ /AB

2-MIN/THE JUNIOUS O MORRIERMEN MERSTON MA
2-MIN/THE MANUAL MANU

Секретно. Экз. № 2 • 22 • февраля 1958 года № 25/дв 45,

о проявлениях местного национализма в синьцалие

По сообщениям наших консульств в урумчи и Кульдже, в докабре 1957г. в урумчи начал работу растиренный пленуи партийного комитета Синьцзан -уйгурского автономного района, на котором обсуждается вопрос о проведении кампании по исправление стиля работы среди кадровых работников написнальных меньшинств. При рассмотрелии этого вопроса были вскрыти и подвергнути критике серьезные ошибки некоторых руководящих работников автономного района в понимании проводимой КПК национальной политики. Речь идет о проявлениях местного национализма.

Как показал пленум, позиция местных националистов в Синьцзяне в настоящее время сводится к следующему. Они выступавт за создание в Синьцзяне либо самостоятельной уйгурской респуб лики /"Уйгурстан"/, либо республики, входящей в состав Китая. При этом нине существующую в Синьцзяне автономию они считают лишь переходным этапом к созданию республики. Националисты выступают против руководящей роли ШК, против социалистического строительства. Требуя создания независимой республики в Синьцзяне, местные националисты заявляют, что КПК в разрешении национального вопроса якобы отошла от марксизма-ленинизма, что она запищает интересы только китайцев. По их миению, сама ППК долгна строиться по национальному признаку.

В своей работе в партийных и государственных органах националисты старается бойкотировать китайцев, говорят о необходимости их ухода из автономного района. Например, председатель
народного комитета г. Урумчи Абдураим Саид заявлял о том, что
из урумчи нужно выслать всех китайцев, а из Синьцзяна вывести
производственный корпус Народно-Освободительной армии, который
в основном занят работами в госхозах.

Х/ Среди китайских кадровых работников подобная кампания началась несколько раньше.

46

Некоторые националисты распространяют клевету о Советском Союзе, утверждая, что Советский Союз раньше якобы помогал уйгурам бороться против китайцев, а сейчас помогает китайцам в борьбе против уйгур, что им в Синьцзяне, им в среднеазиатских союзных республиках СССР нет подлинной независимости и т.п.

На вышеуномянутом пленуме с докладом о мероприятиях но исправлению стиля работы среди кадровых работников национальных меньшиств выступил председатель народного комитета автономного района Сайфутдин Азизов. Указав на вакмость проводимой кампании по исправлению стиля, он заявил, что основное внимание в ходе этого движения з районе должно быть обращено на борьбу с местным напионализмом.

Участники пленума /всего в работе пленума принимает участие 240 человек/ помимо пленарных заседаний, проводят работу в групнах /причем китайцы об"единены в отдельную группу/, где они обсуждают доклад, подвергая острой критике местных националистов. В ходе этой работи внявилось, что местный национализм особенно серьезно проявился у начальника департамента культури автономного рамона Зия Самеди, которого считают руководителем местных националистов, начал ника департемента внутренних дел Ибраниа Турды, председателя народного комитета г.Урумчи Абдураныа Санда, начальника департамента здравоохранения Якуб Бэка, зам. начальника департамента общественной безопасности Алиева, зам.председателя Казахского автономного округа Абдуранна Айса и других. Носителями кационалистических взглядов в той или иной степени оказались также секретарь парткома автономного района Самфулаев, заместители председателя народного комитета СУАР Паткан Сугурбаев, Асхат Исхаков, Иминов, начальник департамента просвещения Закиров, особоунолиомоченный Курлинского административного округа Турсун Исранлов и др.

Под влиянием критики на пленуме некоторые работники /Исхаков, Самфулаев, Закиров/ в какой-то степени признали ошибочность своих взглядов. Другие продолжают упорно стоять на националистических позициях. По сообщению китайских товарищей,
Абдурами Айса поддеремвал связь с иностранной разведкой. Будучи

3.

в мекке в составе китайской делегации, он встречался с неким давлетом, являющимся американским жимоном. Айса в ходе разбора на пленуме его действий покончил жизнь самоубийством.

На пленуме выяснилось, что ошибки националистического характера имеются и у некоторых местных советских граждан, работающих в учреждениях Синьцзина. По мнению китайских товарищей, националистические взгляды этих местных советских граждан вызваны незнанием конкретной обстановки в Синьцзине и выражаются в основном в механическом перенесения опыта национального строительства в СССР на Синьцзин.

Нацисналистические взгляди имеют место также среди преподавателей и студентов синьизянских вузов. Били случан, когда некоторые из них висказывали свое медовольство и калоби членам делегаций из капиталистических и братских стран во время пребивания последних в Синьизяне.

Пленум партийного комитета в урумчи продолилет свою работу.
О проявлениях местного национализма в Синьцзине и о каобкодимости борьбы с ним говорилось также в виступлениях некоторых
депутатов от Синьцзин-Уйгурского автомного района на у сессии Всекитайского Собрания Народних представителей, состоявшейся в Пекине
в начале февраля с.г.

ЗАВЕДУЮЩИЙ ДАЛЬНЕВОСТОЧНЫМ ОТДЕЛОМ

MNT CCCL

librillanie)

3-ИП/ЛН 1-т. Громнко, 2-т. Федоренко, 3-в дело дв. 1 365-дв 22.1.58г. To the CC of the CPSU To Comrade Iu. V. Andropov

Attached we are sending you a report "On Manifestations of Local Nationalism in Xinjiang (PRC)," which has been compiled on the basis of materials from our consulates in Ürümchi and Ghulja.

M. Zimianin

3 March 1958

[...]

22 February 1958

On Manifestations of Local Nationalism in Xinjiang (PRC)

According to communications from our consulates in Ürümchi and Ghulja, in December 1957 the expanded plenum of the party committee of the Xinjiang Uyghur Autonomous Region commenced work in Ürümchi, at which is being discussed the question of carrying out a campaign to rectify the style of work among cadre workers from the national minorities. In scrutinizing this question, serious errors in the understanding of the CCP's nationalities policy now being implemented were exposed among certain leading workers of the autonomous region, and were subjected to criticism. We are dealing here with the occurrence of local nationalism.

As the plenum showed, the standpoint of local nationalists in Xinjiang at the present time boils down to the following: They advocate the creation in Xinjiang of either an independent Uyghur republic ("Uyghuristan"), or a republic entering into the make-up of China. They thus consider the currently existing autonomy in Xinjiang only a transitory stage toward the creation of a republic. The nationalists oppose the leading role of the CCP, and oppose socialist construction. Calling for the creation of an independent republic in Xinjiang, the local nationalists declare that in resolving the national question the CCP has supposedly departed from Marxism-Leninism, and that it is defending the interests only of the Chinese. In their opinion, the CCP itself should be built on the basis of nationality.

In their work in the party and state organs the nationalists try to boycott the Chinese, and speak of the necessity for them to leave the autonomous region. Chairman of the Ürümchi People's Committee Abdurehim Said, for example, stated that it was necessary to expel all the Chinese from Ürümchi, and to remove from Xinjiang the production division of the People's Liberation Army, which is mainly occupied with work on state farms.

Some nationalists circulate slanders against the Soviet Union, contending that the Soviet Union supposedly previously helped the Uyghurs struggle against the Chinese, but was now helping the Chinese in their struggle against the Uyghurs, and that neither in Xinjiang nor in the Central Asia union republics of the USSR was there genuine independence, etc.

At the afore-mentioned plenum the chairman of the People's Committee of the Autonomous Region Säypidin Äzizov presented a report on measures to rectify the style of work among cadre workers of the national minorities. Pointing out the significance of the ongoing campaign to rectify the style of work, he stated that the main focus in the course of this campaign should be directed to the struggle with local nationalism.

Alongside plenary sessions, participants in the plenum (a total of 240 people are taking part in the activity of the plenum) are carrying out work in groups (for which the Chinese are organized into a separate group), where they are discussing the

report, and subjecting the local nationalists to sharp criticism. In the course of this work it has become clear that local nationalism is particularly evident with the head of the Autonomous Region's Department of Culture Ziya Sämädi, who is considered the leader of the local nationalists; head of the Department of Internal Affairs Ibrahim Turdi; chairman of the Ürümchi People's Committee Abdurehim Said; head of the Department of Health Yaqub Beg, deputy head of the Department of Public Security Aliev, deputy chairman of the Kazakh Autonomous Prefecture Abdurehim Äysa and others. Secretary of the Autonomous Region Party Committee Säypullaev, deputy chairmen of the XUAR People's Committee Patkhan Sugurbaev, Askhat Ishaqov, Iminov, head of the Department of Education Zakirov, special plenipotentiary of the Korla Administrative Prefecture Tursun Israilov, and others have also turned out to be proponents of nationalist views to a greater or lesser degree.

Under the pressure of criticism at the plenum, certain workers (Ishaqov, Säypullaev, Zakirov) have admitted the error of their ways to an extent. Others continue to stubbornly insist on their nationalist positions. According to information from Chinese comrades, Abdurehim Äysa maintained contact with foreign espionage. While he was [47] in Mecca as part of the Chinese delegation, he met with one Devlet, who was an American spy. In the course of the investigation into his activity at the plenum, Äysa committed suicide.

At the plenum it was revealed that errors of a nationalist character are also to be found among certain local Soviet citizens who are working in Xinjiang institutions. In the opinion of Chinese comrades, the nationalist views of these local Soviet citizens derive from their ignorance of the concrete circumstances in Xinjiang, and are mostly expressed in the mechanical borrowing of the USSR's experience of national construction into Xinjiang.

Nationalist views also occur among teachers and students in Xinjiang institutions of higher learning. There have been cases when some of these have expressed their dissatisfaction and complaints to members of delegations from capitalist and fraternal countries during visits to Xinjiang.

The plenum of the Party Committee in Ürümchi is continuing its work.

Occurrences of local nationalism in Xinjiang and the necessity to struggle with it were also brought up in the speeches of certain deputies from the Xinjiang Uyghur Autonomous Region at the 5th session of the All-China Congress of People's Deputies, which took place in Beijing at the start of February of this year.

Head of the Far-Eastern Department of the MFA of the USSR M. Zimianin

[...] 22.II.58